# 吳親恩

## Chin-en Wu

## **CURRICULUM VITAE**

(Last Updated: June 2013)

128 Academia Road, Taipei, Taiwan, ROC

*E-Mail*: chinen@gate.sinica.edu.tw *Office Phone*: 886-2-26525328

Fax: 886-2-26546011

### ACADEMIC AFFILIATIONS

Assistant Research Fellow, Institute of Political Science, Academia Sinica, 2004-2011 Associate Research Fellow, Institute of Political Science, Academia Sinica, 2012-Present

### **EDUCATION**

*Ph.D. Political Science*: University of Michigan, 2004. *A.M. Political Science*: National Taiwan University, 1997 *B.A. Political Science*: National Taiwan University, 1992

### **RESEARCH & TEACHING FIELDS**

Political Economy Comparative Institutional Analysis Ethnic Politics

#### JOURNAL ARTICLES

- 1. "'Neighborhood" Influence on the Formation of National Identity in Taiwan" (with Lin, Tse-min and Feng-yu Lee) *Political Research Quarterly* 58(1):35-46, 2006. [SSCI]
- 2. 「台灣民眾的政治信任差異:政治人物、政府與民主體制三個面向的觀察」,《台灣政治學刊》 11(1): 147-200。2007。[TSSCI]
- 3. 「所得分配惡化對公共支出增加的影響:1980-2004」,《東吳政治學報》。25(1):73-114, 2007。 [TSSCI]
- 4. 「選舉制度與台灣政黨族群議題立場的和緩」,《政治學報》。與李鳳玉合著。43:71-100, June 2007。[TSSCI]
- 5. 「地方議會金權政治的變化:司法判決書的分析」。《台灣政治學刊》。12(2):165-212。
   2008。[TSSCI]
- 6. 「政治力對金融體系的干預:台灣本土型金融風暴與重建」。《問題與研究》。47(4):33-75。 2008。[TSSCI]
- 7. 「經濟議題與民主體制評價: 東亞國家的觀察」。《台灣民主季刊》。6(1):1-40。2009。[TSSCI]
- 8. 「選票空間分布與席次偏差:第六、七屆立委選舉的考察」。《選舉研究》。與鄧志松及柯一 榮合著。17(1):21-53。2010。[TSSCI]

- 9. 「發展途徑、金融危機與金融重建:台灣與韓國的比較」。《問題與研究》。49(3):105-144。 2010。[TSSCI]
- 10. 「省籍通婚與中國人、台灣人認同:家庭成員影響力的變化」。《政治學報》。與林政楠合著。第五十期。December 2010。[TSSCI]
- 11. 「立法委員選舉的賄選誘因與效果:從 SNTV 到 FPTP」。《台灣民主季刊》。9(1):41-80。 2012。[TSSCI]
- 12. 「廢票會傳染?臺灣選舉無效票之空間分析:1992-2008」,《選舉研究》。與鄧志松及柯一 榮合著。19(2):71-100。2012。[TSSCI]
- "When is Democracy Better for Economic Performance and When Is It Not: The Interaction Between Polity and Structural Factors," Studies in Comparative International Development. 47(4):365-388, 2012. [SSCI]
- 14. 「經濟投票與總統選舉:效度與內生問題的分析」,《台灣政治學刊》。與林奕孜和著。 16(2):175-231。2012。[TSSCI]

### **BOOK CHAPTERS**

- 1. 「政治經濟學:幾個研究領域」,收於李炳南編,《經濟學帝國主義》,台北:揚智,2005。
- 2. 「選制改變的影響:從 SNTV 到「並立式單一選區兩票制」」,收於吳重禮、吳玉山編,《憲 政改革:背景、運作與影響》,台北:五南,2006。
- 3. "How do Ethnic Divisions Affect Political Trust in Taiwan" In S. Philip Hsu and Chang-Ling Huang eds. *Political Challenges and Democratic Institutions: International and Taiwan's Perspectives*. Taipei: Taiwan Foundation for Democracy. 2007.
- 4.「選舉制度與台灣政黨族群議題立場的和緩」,載於梁世武主編,《單一選區兩票制》,臺北: 五南。(與李鳳玉和著)。2008。
- 5.「立委選舉地盤估計:GIS與空間分析的應用」,載於《如何評估選制變遷:方法論的探討》, 臺北:五南。(與鄧志松合著)。2008。
- 6. 「政治經濟學:體制轉變與研究議題」,載於吳玉山、冷則剛、林繼文 主編《政治學的回顧與前瞻》,台北:五南圖書出版公司,付印中。2013。

### **DISSERTATION**

Regime Types, Structural Factors, and Economic Performance. Dissertation. University of Michigan. 2004.

## 非學術性專書

《人文花蓮》,花蓮:花蓮洄瀾基金會出版。與張振岳和著。1995。

### **CONFERENCE PAPERS**

- "Winner-loser gap and Democratic Legitimacy" (with Tse-min Lin and Feng-yu Lee) Paper presented at the *Asian Barometer Conference on Democracy and Citizen Politics in East Asia*, Taipei, June 17-18, 2013. Taipei.
- 「選舉與投票:台灣 358 鄉鎮投票率的空間分析」,(與鄧志松、柯一榮和著)。文章發表於 2012 年台灣政治學年會。December 8-9, 2012。台北:台灣師範大學。
- "The Youth in the Context of Globalization: Foreign Exposure, Economic Openness and National Pride" Prepared presented at the "A Symposium on Democratic Citizenship and Voices of Asia's Youth" September 20-21, 2012. Taipei.
- 「政治經濟學:體制轉變與研究議題」。文章發表於「政治學的回顧與前瞻」學術研討會, August 6-7, 2012。台北:中央研究院政治學研究所。
- "Social Inequality and Regime Legitimacy in East Asia". (with Feng-yu Lee) Paper presented at the "XXII World Congress of Political Science." Madrid, July 8-12, 2012.
- "A comparative analysis of the wealth divide and the issue of political inclusion" (with Feng-yu Lee)
  Paper presented at the "How the Public Views Democracy and its Competitors in East Asia:
  Taiwan in Comparative Perspective" conference.", Stanford University, May 25-26, 2012.
- "Civil Society and Grassroots politics in Taiwan" (with Yun-Chan Chu), Paper presented at the conference and workshop: "Civil society and grassroots politics in new democracies, authoritarian and hybrid regimes." Seoul: January 5-12, 2012.
- 「政府融資角色之變化:產業結構轉變的影響」(與黃宗昊和著)。文章發表於「政治經濟學研討會:全球化、民主化與東亞發展模式的轉型」。October 29, 2011。台北:臺灣民主基金會。
- 「兩岸經貿評估、政黨認同與投票選擇」(與林奕孜和著)。文章發表於「台灣選舉與民主化調查 2011年國際學術研討會:五都選舉」。December 3-4, 2011。台北:東吳大學。
- "The Incentives and Effectiveness of Vote buying: A Comparison of SNTV and FPTP Voting Systems." Paper presented at the Annual Meeting of the American Political Science Association, Washington DC, September 1-4, 2011.
  - "Economic Evaluation, Income Distribution, and Orientation toward Democracy" (with Huo-yen Hsu)
    Paper presented at the "Ambivalent Democrats: Political Culture and Democratic Legitimacy in
    Asia Workshop", Washington DC, September 4-5, 2010.
- "The Dynamics of Social Protests during Taiwan's Democratic Consolidation." (with Yun-han Chu).

  Paper presented at the Annual Meeting of the American Political Science Association,

  Washington DC, September 2-5, 2010.

- 「立法委員選舉的賄選誘因與效果:從 SNTV 到 FPTP」。(與李鳳玉和著)。文章發表於「台湾の民主政治と金権腐敗問題」交流協会研究助成檢討會。日本東京:February 26, 2010。
- "The Logic of Civil Society: Contentious Politics in New Democracies the Taiwan Case." (with Yun-han Chu). Paper presented at the "Logic of Civil Society in New Democracies: East Asia and East Europe Conference." June 5-7, 2009. Academia Sinica, Taipei.
- "The Spatial Organization of Elections and the Cube Law:Taiwan's 2008 Legislative Elections" (with Tse-min Lin and Feng-yu Lee),「台灣選舉與民主化調查:2008 年立法委員選舉」 國際學術研討會,January 17-18, 2009。台北:台灣大學。
- "The Political and Economic Impact of Electoral Reform in Taiwan" Paper presented at the 37<sup>th</sup> Taiwan-American Conference on Contemporary China. August 26-27, 2008. Taipei, Taiwan.
  - "Democracy and Economic Development: An observation from East Asia" Paper presented at the International Conference for the Sixtieth Anniversary of the Government of Korea: Korean Liberal Democracy and 60 Years of Constitutional Rule, Evaluations and Future Tasks. Seoul, Korea. August 20, 2008.
- "The Political and Economic Impact of Electoral Reform in Taiwan" Paper presented at the 37<sup>th</sup> Taiwan-American Conference on Contemporary China. August 26-27, 2008. Taipei, Taiwan.
- "Comparative Risk Attitudes in the Taiwanese Electorate: The 2004 Election" with Tse-min Lin and Feng-yu Lee. Prepared presented at the Taiwan Election and Democracy Studies 2007 International Conference, Taipei, October 20-21, 2007."
- "Income Inequality and Satisfaction with Democracy: Evidence from East Asia" (with Chu, Yun-han)

  Prepared presented at the Why Asians Support Democracy and Why Not International Conference,
  Taipei, on August 9-10, 2007."
- "The Voice of the People: How East Asians Evaluate the Quality of Democracy and Why They vary?" (with Chu, Yun-han). Prepared presented at the 20th International Political Science Association World Congress, Fukuoka, Japan on July 9 13, 2006."
- "Does Modernization Theory Fail? How Do Growth Rates Affect Regime Dynamics?" Paper presented at the 2005 Annual Meeting of the Midwest Political Science Association, Chicago, April 6-10, 2005.
- "When is Democracy Better for Economic Development? A Study of Structural Factor," Paper presented at the 2004 Annual Meeting of the Midwest Political Science Association, Chicago, April 3-6, 2004.
- "Symbolic Politics or Pragmatism? The Issue of Unification vs. Independence in Taiwan." (w/Tse-min Lin and Feng-yu Lee). Paper presented at the 2004 Annual Meeting of the Midwest Political Science Association. Chicago, April 3-6, 2004.
- "Structural Factors and Rulers' Policy Choices in Authoritarian Regimes." Paper Presented at the 2003 Annual Meeting of the Midwest Political Science association. Chicago. April 2 5, 2003

## **GRANTS**

- Principal Investigator, 「經濟發展途徑對政權類型的影響」。補助單位: 國科會(NSC 93-2413-H-001-004-). 2005/1/1 February 2006/2/1.
- Principal Investigator, "The Logic of Civil Society: Contentious Politics in New Democracies-the Taiwan Case." Sponsor Source: The Chiang Ching-kuo Foundation for International Scholarly Exchange. July 2005 June 2007.
- Principal Investigator, 「台灣金權政治資料庫:起訴書與判決書的分析」。補助單位:國科會(NSC 95-2414-H-001-021-). August 2006 –July 2009.
- Principal Investigator, "The Logic of Civil Society: Contentious Politics in New Democracies the Taiwan Case." 補助單位:民主基金會. August 2007 February 2008.
- Principal Investigator, 「市民社會抗爭運動的政策影響:以台灣為觀察」。補助單位:國科會(NSC 98-2410-H-001-031-MY2), 2009/8/1 –2011/7/31。
- Principal Investigator, 「糧食與能源價格補貼的生成與改革: 政體類型影響的分析」。補助單位: 國科會(NSC 100-2410-H-001-019-MY2), 2011/08/01 -2013/07/31。
- Principal Investigator, 「公民與民主鞏固:台灣、東亞與全球比較分析—所得分配、階級與民主支持:東亞國家的觀察」,補助單位:國科會(NSC 100-2420-H-001-019-MY2),執行期間: 2011/11/01—2013/10/31。

## **ACADEMIC SERVICES**

- 「政治學計量方法研習營」。共同主持人。補助單位:國科會, June 2007 至 May 2008。
- 「政治學計量方法研習營」。共同主持人。補助單位:國科會(NSC 7-2410-H-001-003-MY3), June 2008 至 May 2011。
- 「政治學計量方法研習營」。共同主持人。補助單位:國科會(NSC 100-2410-H-004-008-MY3), June 2011 至 May 2014。

# 主辦或協辦之學術研討會與工作坊

- 「中央研究院 2010 年事件時間序列分析模型工作坊」,2010 年 7 月 13 日至 7 月 16 日,台北, 南港。
- The "Logic of Civil Society in New Democracies: East Asia and East Europe Conference." June 5-7, 2009. Academia Sinica, Taipei.
- 2005年中國政治學會年會。2005年10月1-2日,台北,南港。